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Jméno a příjmení – pište do okénka Učo Číslo zadání

1
1 Dvě různé formy verbálního substantiva má slove-

so:
A sedět
B vložit
C napnout
D kupovat
E sejmout

2 Zatrhni deverbativa tvořená od slovesného kmene:
A rodič
B ruchadlo
C kouč
D boháč
E ředitel

3 Zatrhni substantiva, která patří do jedné slovotvor-
né čeledi.

A lekce
B lečo
C léčebna
D lékárník
E leč
F lékarna

4 Zaškrtněte deverbativa:
A ctitel
B hotel
C jmenovatel
D zřetel
E kartel

5 Názvy výsledků děje nejsou:
A řízek
B zásek
C soudek
D brousek

6 Obyvatelská jména odvozená z adjektiv jsou:
A vesničan
B ostrovan
C Němec
D horal
E mimozemšťan

7 Verbální substantivum nelze utvořit od slovesa
A smět
B muset
C chtít
D smést

8 Zadrhni deverbativa od kořene:
A hukot
B rváč
C lov
D palba
E mluvčí

9 Zatrhněte deminutiva:
A hračka
B vidlička
C loužička
D sudička
E kulička

10 Zatrhni deadjektivní substantiva, která označují no-
sitele vlastnosti:

A svéhlavička
B hlavatka
C tvrdohlavec
D hlaváč
E hlavoun
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Lístek s poznámkou
A. sezení/sedění dvě formy plynucí z +/- přítomnosti alternace kořenové finály mají spisovně některá slovesa typu prosit (viz např. mísení/míšení) a trpět (sedění/sezení). Naopak nespisovně se objevuje u sloves 1. třídy typu nést (vznesení/*vznešení);
B. Pouze vložení
C. napnutí/napětí dvě formy plynucí z dvojí možné kmenotvorné přípony některých tvarů podle kmene minulého mají spisovně některá slovesa typu tisknout (tištění/tisknutí), začít (napnutí/napětí) a u některých sloves kolísajících mezi 1. a 2. třídou (obléci/obléknout - oblečení/obléknutí);
D. Pouze kupování
E. sejmutí/snětí dvě formy plynucí z dvojí možné kmenotvorné přípony některých tvarů podle kmene minulého mají spisovně některá slovesa typu tisknout (tištění/tisknutí), začít (sejmutí/snětí) a u některých sloves kolísajících mezi 1. a 2. třídou (obléci/obléknout - oblečení/obléknutí);



petr
Lístek s poznámkou
A. rod-i-t --> rod-i-č. Kmentvorné -i- základového slovesa tvoří kmen, ten je součástí odvozeného substantiva. Proto jde v případě derivace sufixem -č od SLOVESA o derivaci od kmene.
B. ruch-a-t --> ruch-a-dlo. Kmentvorné -a- základového slovesa (Bronzovým ruchadlem na pomníku by se ale dnes  ruchat nedalo. ) tvoří kmen, ten je součástí odvozeného substantiva. Proto jde v případě derivace sufixem -dlo od SLOVESA o derivaci od kmene.

C. není deverbativum. Jde o neutvořené substantivum přejaté z angl. coach.
D. není deverbativum. Synchronně lze interpretovat jako deadjektivum tvořené resufixaci boh-atý: boh-áč. Lze ovšem chápat i jako desubstantivum (typově podobné substantivům jako břich-áč, žen-áč, ... od kmene boh-, který nacházíme v sb. bůh, s motivací "jako bůh, který je mocný a bohatství dává moc").
E. říd-i-t --> řed-i-tel.  Kmentvorné -i- základového slovesa tvoří kmen, ten je součástí odvozeného substantiva. Proto jde v případě derivace sufixem -tel od SLOVESA o derivaci od kmene.


petr
Lístek s poznámkou
A. z lat.
B. z maď.
C. léč-i-t -->léč-eb-n-a 
D. lék-0 --> lék-árn-ík-0
E. leč (částice) nebo sb. (lov) z líčit past
F. lék-0 --> lék-árn-a

petr
Lístek s poznámkou
A. ct-í-t --> ct-i-tel.  (Alomorfní kmentvorné -i-, viz ct-i-l,  základového slovesa tvoří kmen, ten je součástí odvozeného substantiva. Proto jde v případě derivace sufixem -č od SLOVESA o derivaci od kmene.)

B. přejaté
C. jmen-ova-t --> jmen-ova-tel. ( Kmentvorné -ova- základového slovesa tvoří kmen, ten je součástí odvozeného substantiva. Proto jde v případě derivace sufixem -č od SLOVESA o derivaci od kmene.)
D. zř-í-t -->  zř-e-tel. ( Alomorfní kmentvorné -e-, viz zř-e-l, základového slovesa tvoří kmen, ten je součástí odvozeného substantiva. Proto jde v případě derivace sufixem -č od SLOVESA o derivaci od kmene.
)
E. přejaté

petr
Lístek s poznámkou
A. řez-a-t --> říz-ek (výsledek děje, uříznutý kus masa, rostliny, ...)
B. zasek-nou-t --> zásek-0 (pojmenování děje i výsledek děje - např. značka vytvořená zaseknutím je zásek )
C. soud-ek je malý sud (deminutivum)
D. brous-i-t --> brous-ek (není výsledek ale prostředek děje)

petr
Lístek s poznámkou
A. vesnic-e --> vesnič-an
B. astrov --> ostrov-an
C. něm-ý --> Něm-ec
D. hor-a --> hor-al
E. mimo zemi/ mimo-zem-sk-ý --> mimo-zem-šť-an

petr
Lístek s poznámkou
A. *smění
B. *musení
C. chtění
D. smetení

petr
Lístek s poznámkou
A. huč-e-t --> huk-ot. Kmentvorné -e- základového slovesa tvoří kmen, ten NENÍ součástí odvozeného substantiva. Proto jde v případě derivace sufixem -ot od SLOVESA o derivaci od kořene.


B. rv-á-t --> rv-á-č. Alomorfní kmentvorné -a-, viz rv-a-l, základového slovesa tvoří kmen, ten je součástí odvozeného substantiva. Proto jde v případě derivace sufixem -č od SLOVESA o derivaci od kmene. Kořen je rv-, -a-/-á- jsou kmenotvorné přípony, které se střídají s nulovou kmenotvornou příponou např. ve tvarech 1. sg. ind. préz. akt. (rv-0-u) a 3. pl. ind. préz. akt. (rv-0-ou) a v imperativu  (rv-0-i). Alomorfní kořen nacházíme např. v dějovém jménu po-ryv. Srv. též slov. ruvať sa.
C. lov-i-t --> lov. Kmentvorné -i- základového slovesa tvoří kmen, ten NENÍ součástí odvozeného substantiva. Proto jde v případě konverze / bezafixální derivace  od SLOVESA o derivaci od kořene.
D. pál-i-t --> pal-b-a. Kmentvorné -i- základového slovesa tvoří kmen, ten NENÍ součástí odvozeného substantiva. Proto jde v případě derivace sufixem -ba od SLOVESA o derivaci od kořene.
E. mluv-i-t --> mluv-č-í. Kmentvorné -i- základového slovesa tvoří kmen, ten NENÍ součástí odvozeného substantiva. Proto jde v případě derivace sufixem -čí od SLOVESA o derivaci od kořene.


petr
Lístek s poznámkou
A. hrá-0-t --> hra-0-č-k-a. Substantivum hračka nemá zdrobnělý význam. Je to věc libovolných rozměrů určená na hraní. Významem se tudíž řadí k názvvům prostředků. Ty se tvoří od sloves. Deminutiva substantivní se tvoří od substantiv. Označují substantcí menší / s expresivním příznakem než je základové substantivum.
B.  Nejde o deminutivum ve smyslu zdrobnělého významu. Deminutiva substantivní se tvoří od substantiv. Označují substantcí menší / s expresivním příznakem než je základové substantivum. V tomto případě vztah vidl-e --> vidl-ic-e --> vidl-ič-k-a nefunguje na rovině významového vztahu, je pouze formální (formální deminutivum).

C. louž-e --> louž-ičk-a je malá louže, jde o deminutivum.
D. soud-i-t --> sud-i-č-k-a.  Substantivum sudička nemá zdrobnělý význam. Je to osoba libovolných rozměrů, která soudí/přisuzuje osud.. Významem se tudíž řadí k názvvům osob tvořených od sloves. Deminutiva substantivní se tvoří od substantiv. Označují substantcí menší / s expresivním příznakem než je základové substantivum.
E. koul-e --> kul-ičk-a (je malá koule, jde o deminutivum).


petr
Lístek s poznámkou
A. svoje hlava --> svéhlavý --> svéhlavička (svéhlavá osoba, jde o deadjektivum).
B. hlavat-ý --> hlavat-k-a (hlavatá ryba nazvaná podle vlastnosti - deadjektivum).
C. tvrdá hlava --> tvrdohlav-ý --> tvrdohlav-ec (tvrdohlavá osoba, jde o deadjektivum).
D. hlava --> hlav-áč (jméno podle výrazného rysu odvozené od substantiva, jde o desubstantivum).
E. hlava --> hlavoun (jméno podle výrazného rysu, jde o desubstantivum).
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